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Vážení spoluobčané, 

Po dlouhé a zasněžené zimě se snad dočkáme teplého jara. Zima nám letos uká-
zala, že i u nás může napadnout sníh. Po letech znovu ožil „ski areál“ pod kostelem 
a i rybník se zaplnil bruslaři. Bylo milé slyšet z kopce radostný hlahol a vidět úsměvy 
na dětských tvářích. Méně radosti nadělal sníh a náledí naší údržbě. Obecní četa byla 
oslabena o své matadory, kteří byli v pracovní neschopnosti, a všechno zbylo na no-
váčka, který je u nás první zimu. Ale díky jeho šikovnosti a pracovitosti se vše podařilo 
zvládnout na jedničku. No ale zima je pryč a čeká nás jaro, pro mě určitě nejkrásnější 
období v roce. Oteplí se a budeme moci trávit více času v přírodě, na zahradách anebo 
třeba u grilu se svými nejbližšími. Od letošního roku Vám procházku okolo parku snad 
zpříjemní i stánek se zmrzlinou. „Snad“ píšu proto, že je provozování tohoto stánku ve 
Zdechovicích teprve v jednání. Od letošního léta také najdete před obecním úřadem 
Z-BOX (Zásilkovna box), což je box se schránkami, ze kterých můžete přijímat Vaše 
zásilky, i je odesílat. 

Z investičních akcí, které chystáme na letošní rok, bych rád jmenoval například ob-
novu spytovického rybníka Zadního včetně historického náhonu, který nám pomůže 
s regulováním průtoku Krasnického potoka například při jarních přívalových deštích. 
Loňský rok nám ukázal, co voda umí. Na domy zaplavené vodou je opravdu smutný 
pohled. Na realizaci tohoto projektu jsme žádali o dotaci a čerstvě vím, že jsme byli 
úspěšní. Dalšími většími investičními akcemi jsou letos oprava místní komunikace 
Eliška – sídliště Ovčín ve Zdechovicích a oprava budovy Zámeckého pivovaru, ve kte-
rém bude nový společenský sál se zázemím pro pořádání akcí obecních a akcí našich 
spolků. Na oba tyto projekty jsme také podali žádost o dotaci, ale výsledek budeme 
znát až koncem léta.

Od začátku článku se důsledně vyhýbám tématu Covid. Vím, že vládních nařízení, 
zákazů a příkazů je mnoho a je těžké se v nich orientovat. Jsem proto připraven Vám 
kdykoli pomoci, pokud byste měli nějaké nejasnosti. V případě, že se dostanete do 
těžkostí, nás neváhejte oslovit a požádat o pomoc. 

Na závěr bych Vám rád popřál pěkné a příjemné prožití velikonočních svátků 
a hodně sluníčka, na které už všichni netrpělivě čekáme. Věřím, že s příchodem jara 
a prosluněných dnů se nám všem opět po dlouhé zimě vrátí energie a elán. Oboje 
budeme potřebovat. 

Radomír Stříška
starosta obce

Letošní poselství jara na Katovci
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Milí Zdechováci, Spytováci, sousedé,

o nás o Češích se říká, že jsme národ 
houbařů, muzikantů, kutilů, chalupářů 
a kdoví čeho ještě. Stali jsme se ale také 
národem třídičů. Třídění odpadu je pro 
většinu z nás tak samozřejmé, jako každo-
dení čištění zubů. Třídit odpad dává smysl 
a jestli výrobku dáme šanci na opětovné 
využití, záleží jen na nás. Ke kontejneru 
s tříděným odpadem to máme v průměru 
133 kroků a 389 km2 jsme zachránili za 
23 let třídění. Těch pár kroků k popelnicím, 
myslím, stojí za to. Cesta vytříděného od-
padu k recyklaci je velmi dobrodružná. 
Z recyklovaného plastu může být třeba 
plot, terasa. Z papíru může být opět papír 
a každý rok jeho recyklací ušetříme tady 
v ČR 2,2 milionu stromů. To je slušné číslo.

Možná jste byli překvapeni, když jste 
otevřeli vydání letošního prvního Zpra-
vodaje. Zvolili jsme tématicky tisk na 
recyklovaný papír. Chtěli jsme poukázat 
na to, že i když člověk důsledně třídí, sys-
tém není nastavený správně. Náklady 
totiž na toto číslo, tištěné na recyklovaný 
papír, jsou mnohem větší. Asi se ptáte 
stejně jako já, jak je to možné. Odpově-
di naleznete v hlavním tématu tohoto 
Zpravodaje o odpadech.

Pokud si budete chtít zlehčit náladu, 
zavzpomínejte s námi na letošní sníh na 
str. 12. A také vás vyzýváme, abyste se 
připojili k anketě Název nové sídelní lo-
kality ve Zdechovicích. Třeba právě váš 
nápad se bude používat po staletí.

Celý rok plný omezení mění civilizační 
návyky, řada věcí se bude muset po této 
krizi změnit. 

Jestli to náhodou není příležitost 
k tomu, přemýšlet také o důsledcích na-
šeho chování. Přemýšlet o ekologičtější 
civilizaci. Možná je načase nerůst. Ne-
růst, ale udržovat.

Přeji vám radostné čtení.

MgA. Lucie Andělová
redaktorka Zpravodaje

Zpravodaj obcí Zdechovice a Spytovice je zapsán do evidence periodického tisku  
a bylo mu přiděleno evidenční číslo MK ČR E 10056. Vychází čtvrtletně, rediguje obec Zdechovice. 
Číslo 1/2021, ročník 26, vyšlo dne 1. 4. 2021.
Vydává: Obecní úřad Zdechovice 5, 533 11 Zdechovice
tel./fax: 466 936 101, e-mail: obec@zdechovice.cz, www.zdechovice.cz. 
Redaktor: Lucie Andělová
Spolupracovali: R. Stříška, Š.Kočová, J. Anděl  a autoři příspěvků.
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Přejeme všem 
spoluobčanům 
příjemné prožití 
Velikonočních svátků!
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9/  Souhlas s dělením pozemků pod sil-
nicí I.třídy v k.ú. Spytovice 

Zastupitelstvo obce souhlasí s dělením 
našich pozemků dle geometrického plá-
nu č. 136-3/2019 a starostu obce pově-
řuje k podpisu tohoto souhlasu.

10/  Zpráva kontrolního výboru
Zastupitelstvo obce schvaluje Zápis kon-
trolního výboru o kontrole plnění usne-
sení zastupitelstva obce Zdechovice, 
provedené 8. prosince 2020.

11/   Veřejná zakázka „Pořízení nového 
dopravního automobilu pro obec 
Zdechovice“, pro vybavení JSDH 
obce 

a)  ZO schvaluje  podání  žádosti o do-
taci na pořízení dopravního auto-
mobilu pro JSDH Zdechovice na MV 
ČR – GŘ HZS a Pardubický kraj. 

b)   Zastupitelstvo obce Zdechovice 
schvaluje výběr dodavatele KOBIT, 
spol. s r.o., Rozvojová 269, Praha 6, 
IČO: 44792247 na dopravní auto-
mobil v rámci zakázky malého roz-
sahu „Pořízení nového dopravního 
automobilu pro obec Zdechovice“ 
vč. znění návrhu kupní smlouvy.

12/  Návrh na udělení mimořádné od-
měny  

ZO Zdechovice schvaluje v souladu 
s ustanovením § 76 zákona č. 128/2000 
Sb., o obcích, v platném znění, mimořád-
nou odměnu starostovi obce Zdecho-
vice, a to za mimořádné pracovní úsilí 
a aktivity při naplnění úkolů obce spoje-
ných se zajištěním ochrany obyvatelstva 
v souvislosti s onemocněním covid-19, 
za získání dotací pro obec Zdechovice 
v kalendářním roce 2020 a výjimečné 

nasazení při koordinaci stavebních prací 
na zahradním domku v zámeckém parku 
a č.p. 13 Zdechovice ve výši jedné měsíč-
ní odměny.  

13/  Žádost o finanční podporu 
Usnesení č. 13 nebylo schváleno.
 
14/ Nabídka zemědělských pozemků 
ZO souhlasí s odkoupením pozemků p.č. 
197/2, 197/55, 551/9 všechny k.ú. Zde-
chovice o celkové výměře 9 604 m2 za 
cenu: 317 000 Kč v režimu „KUP TEĎ“.

15/  Žádost o pronájem pozemku před 
zámkem 

ZO souhlasí se zveřejněním záměru pro-
nájmu části pozemku p.p.č.620/1 k.ú. 
Zdechovice o velikosti 4,3x3m za úče-
lem zřízení stánku pro prodej zmrzliny za 
cenu 1 000 Kč/rok a ukládá vedení obce 
do příštího ZO domluvit podmínky ná-
jemní smlouvy při splnění všech platných 
hygienických předpisů.
 
16/  Informace o plánované výstavbě 

v lokalitě „Nad křížem“ 
ZO se seznámilo s návrhem zastavovací 
studie zpracované Ing. arch. Pavlem Mu-
druňkou a pověřuje starostu k jednání 
s JUDr. J. Greifovou o odkoupení pozem-
ku p.č. 345/6 k.ú. Zdechovice.

Ve Zdechovicích, 16. 3. 2021.

Zapisovatelka: Š. Kočová
Ověřovatelé: M. Sotona, T. Rondzík

Starosta: R. Stříška

1/  Rozpočtové opatření 6/2020  
Zastupitelstvo obce schvaluje Rozpočto-
vé opatření obce č. 6/2020 v předkláda-
ném znění. 

2/  Rozpočtové opatření 1/2021
Zastupitelstvo obce schvaluje Rozpočto-
vé opatření obce č. 1/2021 v předkláda-
ném znění.

3/  ZŠ Zdechovice – žádost o schválení 
převodu provozních prostředků na 
r.2020 na prostředky investiční na 
rok 2021

ZO dodatečně souhlasí s převodem 
200 000 Kč z provozních nákladů z roku 
2020 na investiční příspěvek a souhlasí 
s čerpáním v roce 2021.

4/  Smlouva o zřízení věcného břemene 
k p.p.č. 555/3 k.ú. Zdechovice

ZO schvaluje uzavření smlouvy o zří-
zení věcného břemene k pozemku p.č. 
555/3 v k.ú. a obci Zdechovice k zajiště-
ní práv společnosti GasNet, s.r.o. Klíšská 
940/96, 400 01 Ústí nad Labem.

5/ Žádost ZŠ SVÍTÁNÍ o podporu 
ZO schvaluje poskytnutí daru ve výši 
20.000 Kč jako příspěvek na rekonstruk-
ci ZŠ a Praktické školy SVÍTÁNÍ s tím, že 
příštímu ZO bude předložen návrh roz-
počtového opatření. 

6/  Smlouva pro umístění Z_BOXU 
a spolupráci při jeho provozování

ZO souhlasí s uzavřením Smlouvy pro 
umístění Z_BOXu a spolupráci při jeho 
provozování s firmou Zásilkovna s.r.o. 
a ukládá starostovi tuto smlouvu pode-
psat.

7/  Smlouva o poskytnutí dotace na rok 
2021

a)  Česká faustballová asociace 
  ZO souhlasí s textem smlouvy mezi 

obcí a Českou faustballovou asociací 
Zdechovice č. DOT/1/2021 i s pře-
vedením částky 120 000 Kč na účet 
České faustballové asociace Zdecho-
vice.

b) Sokol Zdechovice z.s.
  ZO souhlasí s textem smlouvy mezi 

obcí a Sokolem Zdechovice z.s. č. 
DOT/2/2021 i s převedením částky 
75 000 Kč na účet Sokola Zdechovice.

8/  Dodatek č. 12 ke smlouvě o dílo na 
zajištění svozu velkoobjemových 
kontejnerů  

ZO schvaluje uzavření dodatku č.12 ke 
smlouvě o dílo č. 1157/2010 uzavře-
né podle §536 a násl.zákona č. 513/91 
Sb. v platném znění a pověřuje starostu 
obce k podpisu tohoto dodatku. 

JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE
Z VEŘEJNÉHO ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE ZDECHOVICE 
Č. 1/ 2021, které se uskutečnilo v pondělí 15. 3. 2021 od 17,30 hodin  
v zasedací místnosti Obecního úřadu ve Zdechovicích čp. 5 
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Ondřej Procházka
Narodil jsem se v roce 1984 v Pardubi-

cích stejného měsíce a dne, kdy Jurij Gagarin 
vzlétl poprvé do vesmíru. V podstatě celý 
svůj život bydlím ve Spytovicích. Mé dětství 
významně ovlivnil venkov a také babička s 
dědečkem, kteří mě od mala vedli k hudbě a 
lásce k přírodě. Po studiu elektrotechniky se 
zaměřením na výpočetní techniku jsem začal 
pracovat jako servisní technik solárií. V ná-
sledujících letech jsem se svým společníkem 
založil firmu působící ve zmíněném oboru, 
kterou vedu dodnes. Velkou zálibu mám v 
domácím kutilství a práci se dřevem, kde si 
„dobíjím baterky“. 

Nepolíbeni komunální politikou, pouze se 
zkušenostmi z různých oborů, jsme v roce 
2014 složili výhradně spytovickou kandidát-
ku, která nám při prvních volbách, za pod-
pory Spytováků, zajistila dvě místa v našem 
zastupitelstvu. Je nutné podotknout, že naše 
strana vznikla i z pocitu jisté odstrčenosti od 
Zdechovic, a to se nám také naší poctivou 
prací snad již podařilo změnit. Získaný počet 
mandátů umožnil mé zvolení prvním mís-
tostarostou v historii, který pochází ze Spy-
tovic. Tuto funkci zastávám do současnosti a 
velice si jí vážím. Začátky v komunální politice 
vnímám jako z jiného světa. Do té doby pro 
mě nepředstavitelný byrokratický aparát byl 
díky všem těm nařízením shora jen těžko 
uchopitelný. Za uvedení do této problema-
tiky, její vedení a předání znalostí o ní, patří 
mé velké díky Ing. Robertu Chuticovi. Ač se to 
mnohým spoluobčanům někdy nezdá, věřte, 
že za každým i sebemenším počinem stojí 
mnohdy velice usilovná práce starosty, za-
stupitelů, výborů, komisí a v neposlední řadě 

i administrativních pracovnic úřadu, bez kte-
rých by naše obce vůbec nemohly fungovat.

Plánů na rozvoj našich obcí je velmi mno-
ho. Za ty nejdůležitější osobně pokládám vy-
budování cyklostezky Spytovice-Zdechovice, 
nové parcely pro výstavbu rodinných domů, 
rekonstrukci zámku a zadržení vody v kraji-
ně. Mrzí mě, že se často setkávám s přeh-
nanou opatrností některých spoluobčanů, 
kteří, snad nevědomky, ovlivňují i samotnou 
realizaci výstavby důležitých staveb, mnoh-
dy i těch, které by významně přispěly k vyšší 
dopravní bezpečnosti.

Základy moderního venkova vidím v po-
stupném získávání finanční nezávislosti a 
obnovování jeho původních krás – starých 
cest, sadů, rybníků a přírody jako takové. V ja-
kém stavu předáme toto dědictví našim po-
tomkům, bude hovořit za každého z nás a za 
naši dobu. Za vše, čeho jsem dosáhl, vděčím 
rodině a také mojí skvělé ženě. V současné 
nelehké době se snažím více věnovat i naší 
malé dceři Adélce, ale přiznám se, že mnoho 
času nezbývá.

Závěrem bych všem čtenářům Zpravo-
daje rád popřál hlavně zdraví a životní opti-
mismus. ¾

PŘEDSTAVUJEME ZASTUPITELE NÁZEV NOVÉ SÍDELNÍ LOKALITY  
VE ZDECHOVICÍCH

Obec připravuje novou lokalitu pro parcely ke stavbě rodin-
ných domů a hledá pro sídliště název. Jde o volnou plochu na kraji 
Zdechovic napravo při silnici do Řečan nad Labem. Podle map na 
internetu se tato část obce jmenuje Pod Křížem, nelze ale do-
hledat, z jakého důvodu. Chceme proto dát prostor pro případné 
nové pojmenování lokality a vyzýváme širokou veřejnost k účasti v anketě. Do uzá-
věrky příštího zpravodaje (cca červen) můžete posílat návrhy názvů. Obec vybere tři 
nejlepší, které uveřejníme a o kterých pak bude veřejnost hlasovat.

Projekt je ve fázi první studie. Obec zdůrazňuje, že ještě ani zdaleka nenastal čas 
pro koupi nebo rezervování konkrétních pozemků.

Vaše návrhy posílejte emailem na adresu obec@zdechovice.cz, nebo vhoďte do 
schránky úřadu. ¾
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REPREZENTANTI VE SPYTOVICÍCH
V polovině března proběhlo ve Spy-

tovickém společenském centru soustře-
dění úzkého výběru reprezentace České 
republiky ve stolním tenise vozíčkářů. 
Soustředění se spolu s reprezentačním 
trenérem zúčastnili také momentálně 
naši dva nejúspěšnější hráči. Mezi nimi 
i náš občan Jiří Suchánek, který se díky 
svému výkonu na světovém poháru ve 
Španělsku (2020) vrátil opět mezi deset 
nejlepších hráčů světa. Nominoval se tak 
jako jediný stolní tenista z ČR na své už 
třetí Paralympijské hry. Ty se konají le-
tos v Tokiu, kam Jiří odletí v první polo-
vině srpna. Momentálně se připravuje ve 
Spytovicích, Liberci a na krátkých trénin-
kových kempech.

Druhým hráčem na spytovickém 
soustředění byl Petr Svatoš, který mo-

mentálně zahřívá 28. místo světového 
žebříčku. Začátkem července se Petr 
pokusí o téměř nemožné. Ve slovinském 
Lašku proběhne poslední nominační tur-
naj, který by mu mohl zajistit letenku do 
Tokia. Bude to mít ale těžké. Nomina-
ce ze světového žebříčku je uzavřena. 
Zbývá tedy jen tento turnaj, na němž 
se bude bojovat o poslední volné mís-
to. Nesmí tedy jedinkrát zaváhat a tur-
naj vyhrát. Držme Petrovi palce, aby mu 
i spytovické soustředění pomohlo projít 
turnajem úspěšně. Oba reprezentanti 
v těchto dnech opět trénují ve Spyto-
vicích a v dubnu také odjedou společně 
s polskou, slovenskou a britskou repre-
zentací na tréninkový kemp do Slovin-
ska. ¾

TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 2021
Během letošní Tříkrálové sbírky se 

podařilo nashromáždit ke konci měsí-
ce ledna 160 195 Kč, z čehož asi pětina 
přišla na účet a zbytek se vybral do po-
kladniček. Ve Zdechovicích byl výtěžek 
celkem 6 232 Kč. Na sbírce se podíle-
la především ZŠ Zdechovice, například 
uspořádáním Tříkrálového běhu. Vzhle-
dem k opatřením mohlo koledování 

probíhat jen on-line, v obcích Přeloučska 
pak bylo umístěno 51 pokladniček, kam 
mohli lidé přispět. ¾

Děkujeme!

EMISNÍ VÝJIMKA  
PRO ELEKTRÁRNU CHVALETICE NEPLATÍ

Ministerstvo životního prostředí zrušilo výjimku z limitů na emise rtuti a oxidů 
dusíku pro elektrárnu Chvaletice. Úřad uvedl, že předložené posudky nevyhovují 
podmínkám pro její udělení. Podle organizace Greenpeace také ministerstvo odhalilo 
nadsazování nákladů spoje-
ných se snižováním emisí. Je 
to už podruhé, kdy minister-
stvo takto zasáhlo. Původní 
výjimku udělil Pardubický 
kraj, kvůli podezření z podja-
tosti pak druhé rozhodnutí vydal kraj Olomoucký. Právě tam se bude o dalším vývoji 
případu rozhodovat. Nové limity začnou v Česku platit letos v říjnu, do té doby musí 
elektrárna výjimku získat, nebo upravit či omezit svůj provoz.

Elektrárna žádá o výjimku kvůli nově nastavenému evropskému limitu, kterému 
zatím není schopná vyhovět. Společnost Sev.en tvrdí, že by musela investovat 1,4 
miliardy korun, a přesto by se podíl elektrárny na celkovém znečištění snížil jen mi-
nimálně. O výjimku chce usilovat i nadále. Ředitel elektrárny Václav Matys verdikt 
respektuje, podle něj situace dokazuje, jak složitá je transformace elektrárny na mo-
derní provoz. ¾

JA

Ministerstvo: Předložené posudky 
nevyhovují podmínkám.

Statistiku světových akcí obou reprezantantů 
můžete sledovat na webu:
- Jiřího Suchánka: stats.ipttc.org/profiles/2922
- Petra Svatoše: stats.ipttc.org/profiles/4278 Foto: R. Stříška
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ZIMA Uplynulý rok přinesl nejen do Zde-
chovic a Spytovic deště, mlhy a mrazy, 
jaké jsme v posledních letech pamato-
vali spíš z mládí, anebo z filmů a vyprá-
vění. Pro někoho událost radostná, když 
zahrady nehynuly urputnými obdobími 
sucha. Pro někoho otrava, když se ve 
vlhku přemnožili slimáci, nebo dokon-
ce po deštích rozvodnily potoky. Tady 
v Pardubickém kraji způsobily povodně 
v roce 2020 opravdu významné škody. 
A přesto úhrny srážek a průměry teplot 
odkazují spíš k průměru toho, na co jsme 
byli ještě nedávno zvyklí.

Někteří poukazují na možné důsledky 
dlouhodobého útlumu společnosti kvůli 
covidu-19. Že by snad řídká letecká i au-
tomobilová doprava pomohla srážkám?

Spíš nikoli. Vědci naopak namítají, že 
stále silnější výkyvy oběma směry budou 
typickým projevem postupující klimatic-

ké změny, a že další ničivé vlny sucha 
přijdou. I přesto se jiní radují, že to se su-
chem nakonec nebude tak zlé. Rozpravy 
na podobná témata ale nechme na doby, 
kdy se opět otevřou hostince a hospody, 
v nichž se u piva můžeme stejně rychle 
rozkmotřit, jako zase dohodnout a udo-
břit. Radujme se společně, že se letos po 
letech opět sáňkovalo za kostelem nebo 
na Skaličce. Že mrazy byly vlídné k brus-
lařům i když možná prověřily naše záso-
by dřeva. Že studny zase jednou zůstaly 
po celý rok plné, a že v lesích byly po celý 
rok slyšet zurčící potoky. ¾

JA

jako za  
starých časů

Foto na dvoustraně: Jana Kaňuková12 13
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 Bruslení ve Spytovicích  Letos přálo i vyznavačům bílé stopy Poslední letošní jízda?  I zima je u nás krásná

Foto na stránce: Jana Kaňuková Foto na stránce: Z. Rondzíková14 15



Kdo je tady 
kohoutem  
na smetišti?

U vjezdu do areálu vás upoutá socha ozubeného kola obřího stroje, 
který je symbolem skládky a jedním ze základních technologií. Ředitel 
firmy Bohemian Waste Management (dále BWM), která areál provo-
zuje, Ing. Jiří Pražák by oborovým žargonem řekl, že je to „kompaktor, 
který hutní odpad“.  Kolem efektní plastiky projedou denně desítky ná-
kladních vozů, které sváží odpad z Hradecka, Pardubicka a Kolínska. 
A také z našich popelnic.

Zdechovická skládka neboli 
Centrum pro komplexní 
nakládání s odpady

Návštěvu skládky bych doporučila každému. Uvidět, jak složitý systém zpracování 
čeká na každý pytel odpadků, který odložíme, je poučné. Rozhodně to není jen „za-
hrabání“ do země. Při pohledu na neustále rostoucí kopec smetí si člověk uvědomí, 
jak je třídění odpadu a jeho recyklace důležitá a dává smysl. Na druhou stranu, právě 
pro další využití materiálů zoufale chybí podpora v zákonech. Ale o tom už později 
v rozhovoru s ředitelem Pražákem, který proběhl kde jinde, než přímo na skládce.

„Zdechovická skládka vznikla na mís-
tě, kde se odkládala přebytečná hlušina 
z nedalekých manganorudných dolů. 
Tento odval obsahuje množství rud, těž-
kých kovů a dalších prvků. Proto se tato 
lokalita využila pro skládku,“ uvádí mě 
ředitel společnosti do historie místa. Mí-
jíme jímky, kontejnery, zpracovny a dal-
ší provozy a vyhýbáme se hemžícím se 
náklaďákům. Nejprve jedeme na samot-
né místo ukládání odpadu, tzv. složiště. 
Je to gigantická „vana“ vyložená fóliemi 
a pneumatikami. „Skládka je uzavřený 
zaizolovaný prostor. Nepropustná vana, 
která má zespoda dvojité těsnění,“ vy-
světluje ředitel. Jde o materiál podobný 
betonu a na něm fólie, u níž se pečlivě 

hlídá, aby zůstala nepoškozená. „Prová-
díme celoplošné měření. Zjistí se i díra 
velikosti hřebíku,“ ujišťuje mě. „V oko-
lí skládky je nejvíc monitorovacích vrtů 
podzemních vod, minimálně ve srovnání 
s ostatními skládkami v České republice.“

Zaráží mě pneumatiky, ležící po stě-
nách vany, a tak se na ně ptám. Ing. Pra-
žák vysvětluje, že slouží jako rastr dre-
nážní vrstvy, zároveň se jimi zatíží těsnící 
fólie na svazích. „Zatím nikdo nevymyslel 
jiný způsob. I když je obecně zákaz uklá-
dání pneumatik na skládku, pro tento 
účel je zákonem schválená výjimka. Je to 
paradoxní, na druhou stranu je to smys-
luplné využití pneumatik.“ 

foto: Lucie Andělová
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Projíždíme dál, v dálce na vrcholu 
skládky vidíme kompaktor s ozubenými 
koly, jehož fragment nás vítal u vjezdu. 
Monumentální stroj zajišťuje udusání 
odpadků na nejmenší možný objem. Tyčí 
se na obzoru jako kohout na svém sme-
tišti, pán, kolem kterého se vše točí. Než 
se k němu hmota dostane, čeká ji ale 
dlouhá cesta.

Směsný komunální odpad se nejprve 
nadrtí. Rozdělí se lehčí hořlavá část, jako 
jsou plasty a textil, a těžká nehořlavá, 
tedy hlína a kuchyňský nebo stavební 
odpad. „Nehořlavá část tu zůstává, hoř-
lavý odpad po další úpravě slouží jako 
palivo,“ dodává ředitel Pražák.

Dostáváme se na symbolický konec 
procesu, na zrekultivovanou část sklád-
ky. Jsme již docela vysoko nad okolním 
terénem. „Tady vznikne travnatý kopec, 
myslí se i na to, aby měl nějaký přirozený 
tvar, s keřovými ostrůvky. Stromy ale na 
rekultivované skládce růst nesmějí kvůli 
poškození těsnění,“ dozvídám se. A hned 
mě napadají katastrofické scénáře, co by 
se stalo v daleké budoucnosti, pokud by 
lokalita nebyla pod dozorem a příroda 
se jí znovu zmocnila. V této části je také 
kompostárna. Z kompostu si firma sama 
vyrábí zeminu pro zasypávání a na rekul-
tivaci.

Odpad vytváří energii

Vracíme se okolo jedné z jímek a ing. 
Pražák mi odhaluje další zajímavou tech-
nologii, která ze skládky dělá uzavřený, 
téměř soběstačný provoz. V jímkách se 

čistí kontaminovaná dešťová voda. Když 
na odpady naprší, voda se kontaminuje 
a prosákne na dno. Skládka je ale vy-
spádována, takže voda stéká na nejnižší 

místo, kde je zachycena. Pomocí filtrů se 
vyčistí a použije na zálivku zrekultivova-
ných svahů. Proto jsou kopce zdechovic-
ké skládky stále zelené.

„Jak odpad degraduje, vytváří plyn, 
tedy metan. Ten je na skládce také jí-
mán,“ vysvětluje ředitel společnosti před 
dalším modrým kontejnerem. „Plyn se 
čerpá do obrovského spalovacího moto-
ru o výkonu 1,1 MW, který vyrábí elek-
trický proud. Dodáváme elektřinu i do 

veřejné sítě, když je nedostatek. Část 
spotřebujeme na provoz areálu, ale to je 
jen zlomek toho, co vyrobíme,“ vysvětluje 
ředitel společnosti.

Kolik stojí ušetřit?

Většina komunálního odpadu, tedy 
toho z našich popelnic, se v dnešní době 
ukládá na skládku. To je ale jen zlomek 
hmoty, se kterou firma nakládá. Sám 
ředitel podotýká, že je cílem odpady dál 
využívat. „Máme třídičky, různé zpracov-
ny a připravené jsou další záměry.“ Pro ty 
ale podle něj neexistuje podpora v záko-

nech, a tak tyto nápady zůstávají u ledu. 
Naše diskuze se stáčí k novému odpa-
dovému zákonu. (Pozn.red.: Rozhovor 
proběhl v listopadu 2020, kdy se zákon 
připravoval. V platnost vešel začátkem 
letošního roku.) „Všechno se připravuje 
tak, jako by tady všude měly být jen spa-
lovny,“ vysvětluje s rozhořčením. „Existují 

Rozkladem odpadu 
vzniká plyn. Z něj umíme 
vyrobit elektřinu.



foto: J. Pražák

zdroj: canva.cz
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technologie, které dokážou většinu od-
padů dál využívat. Materiálově i ener-
geticky. Z hlediska selského rozumu je 
divné pálit odpad, když mám spoustu 
jiných možností. Ministerstvo životního 
prostředí s námi, ani s nikým jiným ne-
chce jednat.“ 

„Postavit skládku stojí řádově de-
sítky milionů korun. Známe jiné tech-

nologie na zpracování odpadu, ty jsou 
v řádu stovek miliónů korun. Ale posta-
vit spalovnu je v řádu jednotek miliard. 
Postavit ji de facto znamená zablo-
kovat všechny snahy o třídění, abych 
měl co pálit. A návratnost investice do 
spalovny je nejméně 20 let. Hlína mi 
hořet nebude,“ poznamenává ředitel 
Pražák ironicky. A řečnicky se ptá, proč 
stát směřuje k drahému pálení, když 
za méně peněz může odpad dál využít. 
„Spalovny se jinde v EU nepodporují. 
Proč je tady tak obrovský tlak?.“ Pře-
mýšlím o tom, že na pomyslném zde-
chovickém smetišti bude zřejmě těch 
kohoutů o něco víc.

Jsme v tom dobří

Přitom data potvrzují, že Češi jsou na 
špici v Evropě, co se týká třídění. Pod-
le pana Pražáka umíme třídit, máme 
funkční systém, ale neumíme vytříděný 
materiál zpracovávat, tedy recyklovat. 
„Množství plastového odpadu končilo 

v Číně. Když ale Čína oznámila konec vý-
kupu odpadu, celý svět byl v šoku. V té 
chvíli jsme se měli zaměřit na zpracová-
vání. To se nestalo. Vláda a ministerstva 
jsou naprosto liknavá. Existuje spousta 
dotací na různé věci, ale reálná pod-

pora recyklace je téměř nulová,“ lituje. 
Z plastů podle něj recyklujeme asi 30 %, 
zbytek putoval na skládky a do spalo-
ven v podobě drti, zvané výměť. I to je 
teď ale podle nového zákona zakázané 
a plast se hromadí bez využití. „Před tím 
se absolutně zavírají oči, o tom se vůbec 
nemluví. Ministerstvo vydává jeden ne-
smyslný zákon za druhým. My krásně 
třídíme, ale nevíme, co s tím. Nápady by 
byly, ale není podpora shora.“

Ve slovech pana ředitele se stře-
távají dva úhly pohledu. „Jako lidstvo 
tvoříme obrovské množství odpadu. 
Aby se to dalo změnit, musí se nastavit 
úplně jiná politika, výuka, vnímání svě-
ta. Proč si máme co dva roky kupovat 
nové telefony, nebo řešit o deset cen-
timetrů větší televizi. Tohle není potře-
ba.“ Závažný tón, který upozorňuje na 
naše hrozivě nezodpovědné jednání, 
střídají slova plná nadějí a vizí, co by 
se dalo zlepšit: „Zůstaňme u toho, co 
funguje. Pojďme třídit a co lze, to recy-
klovat a znovu používat. Existují na to 
technologie. Pak máme odpady, které 
mají energetickou hodnotu, pojďme 
je opět využít. Nestavme neskutečně 
drahé spalovny. S výjimkou stávajících 
provozů, kde se dají napojit na kom-
plexní systém. V elektrárnách, výtop-
nách, cementárnách. Vyrobím teplo 
a to musím někde využít. Akceptujme 
i nějaký odpad na skládku. Ale jen tako-
vý, se kterým zatím nic neumíme dělat. 
A jen do té doby, než vymyslíme něco 
lepšího. Jako u všeho, i zde by měl být 
selský rozum.“ ¾

Red / JA

Postavit spalovnu 
znamená zablokovat 
všechny snahy o třídění.

„Nový zákon o odpadech (NZoO) 
je stejně koncepční a smysluplný 
jako pandemie koronaviru. Zákon 
byl pro svou chaotičnost, nekon-
cepčnost a nesmyslnost Senátem 
ČR kompletně odmítnut, bohužel 
poté silou protlačen ve Sněmov-
ně. (...) Ve většině ustanovení se 
odvolává na novou vyhlášku, kte-
rá stále neexistuje, přičemž sta-
rou vyhlášku zákon zrušil. Mini-
sterstvo životního prostředí si již 
samo uvědomuje zoufalost svého 
počínání a vydává jedno metodic-
ké sdělení za druhým, kde se snaží 
objasnit, jak postupovat. Tato sdě-
lení jsou však právně nezávazná 
(platí jen zákony). Nová evidence 
odpadů je pro všechny zúčastně-
né, tedy firmy, obce i státní správu 
na hranici zoufalství.“

foto: J. Pražák

foto: J. Pražák

Náš rozhovor proběhl před 
zavedením nového zákona 
o odpadech. Když začátkem 
roku vstoupil v platnost, 
požádala jsem pana Ing. 
Pražáka, aby doplnil vzni-
kající text o svůj názor na 
novinku v praxi: 
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zdroj:canva.cz

Odpade, odpade! 
Kam s tebou?

zdroj: samosebou.cz

Evropská unie závazně stanovila, že 
komunální odpady se musí primárně co 
nejvíce třídit a recyklovat. ČR se zavázala 
ke splnění strategických cílů oběhového 
hospodářství. Od ledna tohoto roku za-
čal platit nový zákon o odpadech a jeden 
z jeho cílů je omezení skládkování. Do 
roku 2035 je třeba recyklovat 65% odpa-
dů. Největší výzvou se tedy stává recyk-
lace komunálních odpadů.

Dle ČAOH (Česká asociace odpado-
vého hospodářství) a odborné veřejnosti 
je nová legislativa velmi nekoncepční, 
složitá, se spoustou nejasností a pro-
blémů. Zvláště v oblasti recyklace. Podle 
výkonného ředitele ČAOH Petra Havelky 
jsou sice efektivně nastaveny povinnosti 
třídění, ale stát nedoplnil nástroje k pod-
poře recyklace. „Nová legislativa zatím 
působí tak, že vznikla řada projektů na 

energické vy-
užití odpadů, 
tedy spaloven,“ 
uvádí v rozho-
voru pro Hos-
podářské novi-
ny. Také Vojtěch 
Vosecký z glo-
bální organizace 
Circle Economy upozorňuje na hrozbu, že 
velká část komunálních odpadů neskončí 
ani v recyklaci, ani na skládkách, ale ve 
spalovnách odpadů. A to podle něj není 
cesta z odpadové krize. „Musíme vzniku 
odpadů předcházet, opravovat, znovu-
využívat je, recyklovat a pak teprve pálit. 
Tato logika nyní v zákonech o odpadech 
chybí,“ cituje ho stejný článek. ¾
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Několik otázek na pana starostu v souvislosti 
s tématem

Od ledna tohoto roku je nový odpadový 
zákon. Jak se projevil na ekonomice obce 
a nákladech na odpadové hospodářství?
Nový zákon o odpadech je tak nový a na-
rychlo vydaný, že se v něm nevyznají za-
tím ani jeho autoři a vědomi si dokona-
losti svého díla vydávají jeden metodický 
pokyn za druhým. Jasné je, že obci přiby-
la práce s evidencí odpadů a náklady na 
svoz odpadů se zvýší odhadem o čtvrtinu.

Budou vyšší poplatky za svoz komu-
nálního odpadu? Nebo se budou lidé 
více motivovat ke třídění odpadu?
Výši poplatku za svoz komunálního od-
padu stanovuje každoročně zastupi-
telstvo obce a nechci odhadovat jak se 
zastupitelé rozhodnou. Naše občany 
motivujeme ke třídění budováním no-
vých stanovišť pro odpad. Za poslední 
dva roky se jejich počet zvýšil z pěti na 

osm. A snažíme se dostat do povědomí 
lidí kam co vytřídit. Všechno je ale v li-
dech a záleží, jak to má každý v sobě na-
stavené, jaké má návyky z domova nebo 
ze školy. U nás je trend třídění nastaven 
správným směrem, což je jasně vidět na 
množství vytříděných odpadů v posled-
ních letech. (viz tabulku)

Kolika procenty dotuje obec cenu za 
svoz odpadů?
Obec dotuje 100 % vyvážení velkoobje-
mových kontejnerů. Vyvážení popelnic 
dotujeme z cca 85 %. Občan tedy zaplatí 
méně než šestinu reálných nákladů.

Proč jste znovu obnovili týdenní svoz 
odpadů?
Počet svozů určuje každoročně zastupi-
telstvo obce, které reaguje na podněty 
z řad občanů.

Skládka leží v katastru obce, obec má 
z provozu nemalé peníze, můžete při-
blížit částku, která putuje obci? A jak 
dlouho tento zdroj peněz ještě potrvá?
Příjem ze skládky je určitě největším 
příjmem do našeho rozpočtu. Částka se 
ale mění podle množství odpadu ulo-
ženého na skládku. Od letošního roku 
se s novým zákonem o odpadech mění 
i pravidla pro vyplácení tohoto poplatku. 

Dříve nám peníze posílala měsíčně firma 
provozující skládku. Od roku 2021 bu-
deme peníze dostávat čtvrtletně a pro-
střednictvím SFŽP (Státní fond životního 
prostředí). Takže peníze za první tři mě-
síce tohoto roku čekáme asi v červnu. Jak 
dlouho potrvá zdroj těchto peněz netuší 
asi vůbec nikdo. ¾

red

VÝVOJ PRODUKCE TŘÍDĚNÝCH A OSTATNÍCH ODPADŮ ZA ROKY 
2014–2020 V OBCI ZDECHOVICE A SPYTOVICE (V TUNÁCH)

2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020

Papír 3,47 3,57 3,09 4,247 7,132 9,77 15,23

Plastové obaly 5,09 5,25 4,39 6,693 10,178 12,60 16,46

Skleněné obaly 3,17 6,50 6,23 6,582 7,258 11,35 18,85

Stavební odpad 26,4 257,04 330,27 42,17 545,56 64,63 16,02

Biologicky 
rozložitelný 
odpad

3,93 5,4 17,03 21,58 16,59 24,96 4,3

Směsný 
komunální odpad 120,14 114,74 124,20 121,55 66,70 134,41 155,17

Objemný odpad 186,85 227,43 228,89 211,88 213,59 157,2 163,34

Jedlý olej a tuk - - - 0,16 0,08 0,188 0,187

Oděvy - - 1,56 2,083 1,59 1,945 2,058

Foto: T. Rondzík
24 25

Té m a Té m a



Co vše lze nalézt v lese 
    odpad kam se podívám…

•  za 1,5 roku se příroda dokáže 
vypořádat se ztracenou ponožkou,

•  naše plechové sousoší, třeba 
plechovky od piva se rozloží za 50 let,

•  igelitový sáček potřebuje 25 let, 
plastový kelímek 70 let a PET láhev 
se rozloží za 100 let,

•  vyhozená baterie se rozloží za 
200–500 let a zároveň uvolňuje do 
půdy nebezpečné látky, 

•  a první místo drží skleněná láhev, 
která se dle odhadů rozloží za 1 000 
let.

zdroj: samosebou.cz

Zdroj: caoh.cz,
samosebou.cz,

jaktridit.cz,
ekokom.cz,

archiv.ihned.cz

Odpady 
nasbírané 
během jedné 
procházky 
k Černé tůni 

Sousoší plechových pivních kamarádů 
v zaroslém houští, pneumatika traktoru 
lehce zapuštěna do podhoubí, obrostlá 
bršlicí. Mazlící se dvě tužkové baterie, 
jejichž laskavé objetí má šanci vydržet 
až 500 let. Expozice pootevřené ledni-
ce v struktuře lesní vegetace. Ne, tohle 
není nová výstava Krištofa Kintery. Tohle 
je realita našich lesů, i těch zdechovic-
kých. A pokud se rozhodnete vyrazit do 
lesa nadýchat čerstvý vzduch, nabrat 
sílu a vyčistit si hlavu, můžete sebou vzít 
pytel na odpadky a vyčistit i kousek lesa.

red

ROZKLAD ODPADU POHOZENÉHO V PŘÍRODĚ:

aneb

Foto: Lucie Andělová

Foto: Lucie Andělová

Foto: T. Rondzík26 27
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Zprávy 
ze školy
ZÁKLADNÍ ŠKOLA V DOBĚ DISTANČNÍ VÝUKY

Jsme optimisté aneb Co připravujeme 
Jako nenapravitelní optimisté věříme 

i v možnost uskutečnění naplánovaných 
akcí. Galavečer ke 30. výročí školy, který 
se měl uskutečnit v květnu 2021, jsme 
přeložili na podzimní termín. Na červen 
připravujeme tradiční Svatojánské muzi-
círování, ve kterém by se měli představit 

v soutěžní části naši žáci a v přehlídkové 
části Tam Tam orchestra Batucada, Ka-
czi, ABBA Stars, řečtí patroni ad. Neza-
pomínáme ani na školní tábory, s jejichž 
pořádáním stále počítáme v obou termí-
nech, na konci června a na konci srpna.

Zimní 
olympiáda

Zimního počasí jsme 
využili ještě v době pre-
zenční výuky mladších 
žáků k uspořádání Zimní 
olympiády. Svah za kos-
telem tak mohl po dlouhé 
době přivítat závody ve 
sjezdu a slalomu. Výsledky 
těchto bohatě obsazených 
závodů můžete sledovat 
na školním webu.

Literární seriál

V březnu skončila 
čtvrtá řada kapitol četby 
s úkoly pro naše žáky, kte-
rá čtenáře seznamovala 
s pověstmi z našeho okolí. 
Ihned na ní navázala další. 
V současné době tak mo-
hou naše děti prožívat Gu-
lliverova dobrodružství.

Při zahájení školního roku jsme projevili přání, aby probíhal nerušeně a ve ško-
le. Doba však nepřeje ani základnímu vzdělávání. Pro školu to znamená učit před 
prázdnou třídou u zapnutého počítače. Každé ráno se těšíme na usměvavé tváře 
našich žáků a jsme rádi, že většina výuku zvládá. Za celý rok jsme přišli o řadu 
mimoškolních aktivit, ozdravné pobyty, projektové dny. Vše se snažíme vynahradit 
přípravou projektů.

28 29
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Prémiový Hajánek
Zásobujeme naše žáky rozhlasovými 

hrami a audioknihami. Děti mají společně 
se svými rodiči možnost rozvíjet svoji fan-
tazii při poslechu krásných příběhů. V sou-
časné době zasíláme dětem příběhy Lovců 
mamutů. Naši posluchači se mohou těšit 
na krásně zpracované Řecké báje.

Výzvy

Zpříjemnit dobu distanční výuky se 
snažíme i výzvami jako Postav si svého 
sněhuláka, Farma, Zazpívej si hymnu, 
a podobně. Většinou se jedná o výzvy 
z oblasti estetické výchovy. Děti, které se 
zapojí, nám zasílají fotografie z plnění.

Výstavy

Zpočátku jsme připravovali výsta-
vy on-line. V současné době využíváme 
naší Přírodní galerie v obnovené třešňo-
vé aleji za kostelem. Aktuálně vystavuje-
me díla našich žáků z programového dne 
Na farmě. Díla našich dětí si tak může 
prohlédnout každý, kdo se vydá na pří-
jemnou procházku. ¾

Mgr. Jan Mazal, ředitel ZŠ Zdechovice

Život školy můžete sledovat na jejím webu:  
www.skolazdechovice.cz

Foto k tématu: Jan Mazal30 31

V z d ě l á v á n í  v  o b c i



Bohužel, zprávy o činnosti našich 
důchodců budou v této době velice ome-
zené, vlastně skoro žádné. Dodržujeme 
nařízení vlády a hygieniků a držíme se 
jenom doma. Naše cesty vedou tak ma-
ximálně do obchodu, občas si zavoláme, 
výjimečně se potkáme při nákupech, 
zřídkakdy se setkáme se svými blízkými. 
Štěstí mají ti, kteří mají své děti a vnuky 
tady ve Zdechovicích nebo aspoň neda-
leko. Mrzí nás, že se nemůže-
me setkávat v nových prosto-
rách Klubu. 

Trochu radosti jsme si udě-
laly malou kytičkou k MDŽ. Ta 
nám aspoň připomněla, že se 
blíží jaro a že budeme moci 
trávit čas na zahrádce nebo na 
procházkách v přírodě. Tam si 
i nyní občas někdo zajde, a to 
ten, kdo se rozhodl rozhýbat 
tělo v parku nebo při odpo-
ledním poznávání nejbližšího 
okolí. 

Taky jsme připravily roz-
počet na letošní rok a vyúčto-
vání financí za minulý rok. 
Vzhledem k momentální situ-
aci jsme téměř nic neutratily 
a v pokladně nám zbylo dost 
prostředků. A tak i příspěvek 
na naši činnost od OÚ, o který 
jsme požádaly, je o dost menší, 

než bývá v jiných letech. I za něj děku-
jeme. Věříme, že letos se situace uklidní 
a my se budeme moci zase aktivně po-
dílet na práci obce a scházet se spolu na 
pravidelných posezeních nebo slavnost-
ních příležitostech. 

Už aby to bylo! ¾

Za Klub důchodců Sonja Borovičková

Dopis kajícníka
Vážený pane starosto,

Ještě jednou Vás moc prosím o odpuš-
tění, za můj velice špatný skutek, který 
jsem udělal na Vašem hřbitově. Zasí-
lám Vám jako drobnou omluvu 500 Kč. 
Nakupte prosím všem těm smutným 
duším, kterým jsem svým činem ublížil 
a narušil jim pokojný spánek, svíčky a na 
vánoční svátky jim je zapalte prosím za 
mne. Moc Vám děkuji, pane starosto. 
Vám osobně přeji krásné prožití vánoč-
ních svátků vánoc a šťastný a úspěšný 
rok 2021. Hlavně pevné zdraví v dnešní 
nelehké době. Svého činu každý den vel-
mi lituji. ¾

S úctou J. U.

Pozn. redakce: 
V červnu 2020 vandal 
poničil hřbitov ve 
Zdechovicích. Za 
zaslaných 500 Kč 
jsme zakoupili svíčky, 
které budou využity 
k výzdobě hrobů na 
zdejším hřbitově. 

Foto: S. Borovičková
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Paní Vladimíra Nohejlová 
oslavila v únoru 70 let. Letos to bude 50 let co 

se přivdala do naší obce. S manželem Jirkou 
vychovávali dvě dcery. Bohužel on před 26ti lety 

zemřel. Vlaďka se nyní těší ze čtyř vnoučat. Její 
zálibou jsou procházky s pejsky. 

Více než 80 let oslavili tito spoluobčané:

• Tamara Merunková 81 let 
• Josef Merunko 82 let 
• Marie Ďatková 83 let

Za Zdechovice Lída Hloušková a Jarmila Chalupníková, 
za Spytovice Vlasta Formanová a Eva Obrgriesrová

Pan Anna Novakovičová 
oslavila 75 let. Pochází z Běloruska. 
Vychovala dva syny. Ráda pracuje na 
zahrádce. Je ochránkyní pobíhajících 
kočiček.

Paní Marie Gregorová 
oslavila krásných 80 let. Před pěti lety 
přenechala bydlení na hájovně mladým 
a přestěhovala se do Pazderny. Je stále aktivní, 
jezdí autem, jedním slovem spokojená.

Významná jubilea 
našich spoluobčanů

Významná životní jubilea  
letos oslavili:

•  Chalupníkovi - Václav 80 let 
Jarmila 75 let.

Společně se starají o dům a zahradu. 
Václav je spokojen ve své dílně, 
Jarmila ráda cestuje a účastní se 
různých akcí v obci. Radost mají 
z šesti vnoučat a jedné pravnučky.

•  Manželé  
Vlasta a Luboš Formanovi

Oslavili padesát let společného života. 
Vychovali dva syny a těší se ze čtyř vnoučat.

Paní Hana Kurková 
oslavila 75 let. Do Spytovic se přivdala v roce 1966. Pracovala v zemědělství.  
S manželem vychovali dva syny. Radost má z pěti vnoučat. 

Paní Vlasta Formanová 
Je místní rodačkou, celý život zde prožila, oslavila 70 let. Pracovala v JZD jako 
pokladní. S manželem, který ve Zdechovicích sloužil jako voják, vychovali dva syny.
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PŘÍBĚH Z DĚJIN ZDECHOVIC A SPYTOVIC
Díl první 

Slovem „pych“ máme obvykle na mysli úmyslné způsobení hospodářských škod, 
většinou ve svůj vlastní prospěch. Rozeznáváme pych lesní, polní, vodní; předmě-
tem pychu se stávají zvěř, plodiny či ryby. Ale co když si přečteme, že se předmětem 
údajného pychu stal člověk? Čekáme asi příběh z krajů lidožravců či lovců lebek. 
Přesto se takový případ stal před kulatými 520 lety v našem kraji.

Spor Petra ze Sekyřic a Štěpána Anděla z Ronovce 

S naším hlavním příběhem se vra-
címe do doby vlády Jagellonců (1471-
1526), konkrétně do dob Vladislava 
Jagellonského (1471-1516). Jedná se 
o přelomový věk, kdy příslušníci šlechty 
značně změnili svůj životní styl. Vrhli se 
na podnikání – zakládání rybníků, vaře-
ní piva a jiné hospodářské aktivity. Cena 
každých práceschopných rukou v této 
době narostla. Možná i to v našem pří-
běhu sehrálo roli, ale asi víc v něm šlo 
o spor o práva a čest.

Roku 1500 došlo k velkému střídá-
ní v čele sousedícího zdechovického a 
přeloučského panství. Nástupcem ze-
mřelého Jana ze Sekeřic, majitele Zde-
chovicka, se stal jeho syn Petr, jinak 
také Petr Sekyrský z Voděrad. Patrně 
ve stejné době zemřel majitel Přelouč-
ska Štěpán Anděl starší a jeho nástup-
cem se stal syn stejného jména, Štěpán 
Anděl z Ronovce. Mezi mladými pány 

Petrem a Štěpánem Andělem se záhy 
rozhořel spor, který se dostal až ke ko-
mornímu soudu.

Roku 1500 žaloval majitel Přelouče 
Štěpán Anděl z Ronovce majitele Zde-
chovic Petra Sekyrského z Voděrad, že 
nechal popravit setnutím jakéhosi Ja-
kuba Topiče. Zdechovický pán se měl 
dopustit „pychu“, tvrdil Štěpán Anděl, 
protože Jakub Topič byl Štěpánovým 
poddaným a Petr ze Sekyřic neměl právo 
nechat ho popravit. Proto podal Štěpán 
Anděl půhon ke komornímu soudu a žá-
dal zaplacení 50 kop grošů.

Stání komorního soudu proběhlo až 
v dubnu roku 1504. Štěpán Anděl z Ro-
novce kromě výše zmíněného za pomoci 
svědků dokládal, že před popravou Ja-
kuba Topiče vyslal posly, kteří zdecho-
vického pána vyzvali k tomu, aby se ne-
unáhloval a s popravou počkal. Přesto 
k exekuci došlo.

Pych na Zdechovicku



Druhá strana (Petr ze Sekyřic byl za-
stoupen poručníkem Janem z Dobřenic) 
uváděla následující argumenty: Jakub To-
pič byl synem zdechovického poddaného 
Marka. Dopustil se tu vraždy a do Přelouče 
pouze utekl před spravedlností. Byl tedy 
zdechovickým poddaným a sťat byl po 
právu. Co se poslů pana Štěpána Anděla 
týče, přišli až ve chvíli, kdy už byl Jakub To-
pič veden na popravu a nemohli nic změnit.

Komorní soud, jemuž předsedal nej-
vyšší hofmistr Vilém z Pernštejna, vlast-
ně též soused obou zmíněných, vyslechl 
obě strany a rozhodl takto: „Poněvadž 
pan Anděl k Sekyrskému neposlal původ 
sťatého a tím právo své neprokázal, aby 
mu Topič byl vydán, ale teprve poslal, 
když byl Topič odsouzen, a žádal, aby 
se stětím kvapeno nebylo, ale nežádal, 
aby mu byl vydán; dále poněvadž Petr 
Sekyrský Topiče pro jeho zlý účinek, pro 
„mord“, souditi dal lidmi svými i jinými 
a ti jej pro ten zlý skutek odsoudili, ne-
může Petr Sekyrský býti uznán vinným, 
že by se něčeho kvapně dopustil proti 
právu zemskému. Tím také nemůže býti 
odsouzen pro „pych“ a k pokutě na něm 
panem Andělem požadované.“

Rozhodnutí bylo patrně spravedlivé, 

Poslové z Přelouče 
měli zdechovického 
pána vyzvat, aby se 
neunáhloval  
a s popravou počkal.
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ale můžeme též spekulovat o poza-
dí celého sporu. Petr Vorel v Dějinách 
města Přelouče například z výsledku 
soudu vyvozuje, že Přelouč již tehdy 
vlastnil mladý pán Štěpán Anděl a že 
je v něm patrná jeho nezkušenost. Ne-
víme totiž zcela přesně, kdy starý pán 
Štěpán Anděl zemřel. Můžeme též spe-
kulovat o osobních sympatiích a antipa-
tiích nejvyššího hofmistra Viléma z Per-
nštejna. V jeho další expanzi západním 
směrem mu bránilo především panství 
Štěpána Anděla z Ronovce. S majiteli 
Zdechovic, kteří se s majiteli Přelou-
če nesoudili poprvé, měl Vilém dobré 
vztahy. Petrův otec Jan byl Vilémovým 
úředníkem v Pardubicích a prodal Vilé-
mu z Pernštejna Semín. Rozhodovaly 
i tyto drobnosti? ¾

Martin Štěpánek

Foto: T. Rondzík

Vilém z Pernštejna, zdroj wikipedie.cz

Katovec
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 Podle zákona č. 332/2020 Sb., o sčítání lidu, domů 
a bytů v roce 2021 a o změně zákona č. 89/1995 Sb., 
o státní statistické službě, ve znění pozdějších předpisů, 
(dále jen „zákon“) bude na celém území České republi-
ky přistoupeno ke sčítání lidu, domů a bytů (dále jen 
„sčítání“).

 Rozhodným okamžikem sčítání je půlnoc z pátku 
26. března 2021 na sobotu 27. března 2021. Fyzická 
osoba podléhající sčítání je povinna poskytnout zákonem 
požadované údaje. Sčítání je primárně navrženo jako 
online, tedy bez nutnosti kontaktu s dalšími osobami.

Sčítání podléhá:
a) každá fyzická osoba, která má v rozhodný okamžik 

na území České republiky trvalý pobyt nebo přechod-
ný pobyt nad 90 dnů, nebo které byl na území České 
republiky udělen azyl, doplňková ochrana nebo do-
časná ochrana,

b) každá další fyzická osoba, která je na území České 
republiky v rozhodný okamžik přítomna,

c) každý dům (i neobydlený) a každý byt (i neobydlený).

 Povinnost sečíst se se nevztahuje pouze na cizince, 
kteří jsou v  České republice na dobu kratší než 90  dnů 
(například turisté), a  na cizince požívající diplomatické 
výsady a imunity.

 Sčítání organizuje, řídí, koordinuje a jeho přípravu, pro-
vedení, zpracování a zveřejnění výsledků zabezpečuje 
Český statistický úřad (dále jen „Úřad“). Úřad pro potřeby 
sčítání přebírá údaje z informačních systémů veřejné správy 
podle paragrafu 7 zákona. Na přípravě a provedení 
sčítání Úřad spolupracuje s dodavatelem terénních prací 
a ústředními správními úřady uvedenými v zákoně.

 Obecní úřad zveřejní způsobem v místě obvyklým nej-
později 14 kalendářních dnů před rozhodným okamžikem 
tento dokument, seznam standardních sčítacích obvodů 
v obci včetně jejich vymezení a jména, příjmení a čísla 
průkazů sčítacích komisařů, kteří budou v jednotlivých 
sčítacích obvodech sčítání zajišťovat, včetně telefonního 
spojení na bezplatnou informační linku sčítání a oficiální 
internetové adresy sčítání.

 Sčítání osob se provede poskytnutím údajů jejich zá-
pisem do sčítacího formuláře povinnou osobou. Tou je 
každá plně svéprávná fyzická osoba podléhající sčítání. 
Za fyzickou osobu, která není plně svéprávná, poskytne 
údaje její zákonný zástupce nebo opatrovník, případně 

jiná osoba oprávněná za ni jednat podle občanského 
zákoníku. Sčítání lidu, domů a bytů se provádí vyplněním 
sčítacího formuláře pro domácnost. Údaje o domu a bytu 
poskytne jeho uživatel, v případě neobydleného bytu vlast-
ník domu nebo správce.

 Povinná osoba poskytne údaje jejich zápisem do sčíta- 
cího formuláře buď v elektronické podobě při online sčítání 
od 27. března 2021 do 9. dubna 2021, nebo následně 
při terénním došetření.

 Terénní došetření provádějí v jednotlivých sčítacích obvo- 
dech sčítací komisaři jmenovaní podle zákona. Sčítací 
komisař se při výkonu své funkce prokazuje průkazem 
sčítacího komisaře, případně na požádání povinné osoby 
též svým občanským průkazem nebo cestovním dokladem.

 Při terénním došetření sčítací komisař předá členu 
domácnosti, osobě žijící mimo domácnost, popřípadě 
vlastníku zařízení, které netvoří samostatný sčítací obvod, 
sčítací formulář v listinné podobě v předem oznámeném 
termínu nejpozději do 26. dubna 2021. Úřad je podle 
zákona oprávněn lhůtu prodloužit.

 Člen domácnosti, osoba žijící mimo domácnost nebo 
vlastník zařízení, které netvoří samostatný sčítací obvod, 
odevzdá vyplněný sčítací formulář v odpovědní obálce 
na poště nebo jej vhozením do poštovní schránky odešle 
zdarma na adresu P. O. Boxu sčítání, nebo jej doručí 
na kontaktní místo sčítání, nejpozději do 11. května 2021. 
Úřad je podle zákona oprávněn lhůtu prodloužit.

 Údaje zjištěné při sčítání jsou chráněny zákonem, 
nařízením o evropské statistice, GDPR a dalšími právními 
předpisy. Tyto údaje nesmějí být použity pro jiné než sta-
tistické účely. Sčítací komisaři, stejně jako všechny osoby, 
které se v souvislosti se zpracováním výsledků seznámí 
s individuálními nebo osobními údaji, jsou povinni o nich 
zachovat mlčenlivost. Povinnost mlčenlivosti je časově 
neomezená.

 Český statistický úřad žádá všechny občany, aby 
odpovědným vyplněním sčítacích formulářů přispěli 
k úspěšnému provedení sčítání.

Ing. Marek Rojíček, Ph.D.
předseda Českého statistického úřadu

OZNÁMENÍ
Českého statistického úřadu ze dne 9. 2. 2021

O KONÁNÍ SČÍTÁNÍ LIDU, DOMŮ A BYTŮ 
V ROCE 2021 V ČESKÉ REPUBLICE

www.scitani.cz



Průběh sčítání 

Sčítání 2021 začíná rozhodným okamžikem 
o půlnoci z 26. na 27. 3. 2021. Do 9. 4. 2021 
má každý možnost sečíst se online prostřed- 
nictvím elektronického formuláře na webu 
www.scitani.cz nebo v  mobilní aplikaci. Kdo 
se nesečte online, má zákonnou povinnost 
od 17. 4. do 11. 5. 2021 vyplnit a odevzdat 
listinný formulář. Jeho distribuci zajišťují sčítací 
komisaři. 

Vzhledem k  současné epidemické situaci při-
pravil ČSÚ v  součinnosti s  Českou poštou 
a hlavní hygieničkou České republiky distribuci 
a  sběr listinných formulářů, při kterých dojde 
k  výraznému omezení fyzických kontaktů mezi 
sčítacími komisaři a  obyvatelstvem. Distribuce 
formulářů do domácností bude probíhat podob-
ně, jako nyní probíhá doručování doporučených 
poštovních zásilek, při dodržování přísných hygie- 
nických pravidel (ochranné pomůcky, dezinfek-
ce, fyzický kontakt primárně venku, minimalizace 
doby kontaktu). Z tohoto důvodu nebudou sčíta-
cí komisaři pomáhat s  vyplňováním formulářů. 
V případě potřeby se však můžete obrátit na info-
linku 840 30 40 50. Vyplněné formuláře bude 
možné odeslat v  předtištěné obálce prostřed- 
nictvím schránek České pošty nebo odevzdat 
na cca 800 kontaktních místech České pošty 
(vybrané pobočky). Odeslání bude zdarma. 
Kontaktní místa budou provozována za zvýše-
ných hygienických požadavků.

Koho se sčítání týká 

Sčítání  2021 je povinné pro všechny osoby, 
které mají k rozhodnému okamžiku trvalý pobyt 

nebo přechodný pobyt nad 90 dnů na území ČR. 
Sečíst se musí každá taková osoba, bez ohledu 
na místo skutečného pobytu, věk, svéprávnost 
a zdravotní stav. Za osoby mladší 18 let, osoby  
omezené ve svéprávnosti a  podobně provádí 
sečtení jejich zákonný zástupce, opatrovník 
nebo osoba k  tomu oprávněná. Sčítání se týká 
i cizinců přítomných v ČR v rozhodný okamžik, 
s  výjimkou diplomatů nebo cizinců s  krátkodo-
bým pobytem do 90 dnů. 

Kontaktní místa 

Kontaktní místa Sčítání 2021 najdete na vybra-
ných pobočkách České pošty a všech krajských 
správách Českého statistického úřadu. Poskytují 
široké veřejnosti informace o sčítání a jsou také 
místy, na kterých lze získat nebo odevzdat listin-
né formuláře. 

Ochrana dat 

Bezpečnost dat sčítání je zásadní. Veškeré osobní  
údaje jsou zpracovávány v souladu s příslušnými 
právními předpisy a používány jsou maximálně 
zabezpečené informační systémy. 

Přínos sčítání 

Výsledky jsou široce využitelné například při pří-
pravě programů bydlení, rozvoji infrastruktury 
nebo plánování lepší dostupnosti služeb. Infor- 
mace zjištěné během sčítání ovlivňují činnost 
veřejné správy, podnikatelské záměry i  směřo-
vání výzkumných či vědeckých pracovišť a v ko-
nečném důsledku ovlivňují život každého z nás.

Podrobnější informace naleznete na webu 
www.scitani.cz.

BEZPEČNĚ, ONLINE, RAZ DVA. 
SČÍTÁNÍ ZAČÍNÁ 27. BŘEZNA 2021.

www.scitani.cz
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Seznam kontaktních míst pro Sčítání 2021 
pro Pardubický kraj 

 

Kontaktními místy pro Sčítání 2021 jsou pracoviště České pošty, s. p. nebo Českého statistického 
úřadu určená pro veřejnost k vyzvednutí prázdných nebo odevzdání vyplněných listinných sčítacích 
formulářů pro Sčítání 2021. 
 
Kontaktní místa České pošty, s. p. 

Název pobočky Adresa pobočky (ulice a č.p./č.or., část obce, PSČ, obec) Telefon 

Pardubice 1 Na Hrádku 105, Zelené Předměstí, 53002, Pardubice 954253001 
Pardubice 2 Palackého třída 1233, Zelené Předměstí, 53002, Pardubice 954253002 
Pardubice 3 Na Drážce 1585, Bílé Předměstí, 53003, Pardubice 954253003 

Pardubice 4 náměstí Dukelských hrdinů 2233, Zelené Předměstí, 
53002, Pardubice 954253004 

Pardubice 5 Jana Palacha 1552, Zelené Předměstí, 53002, Pardubice 954253005 
Pardubice 6 Kostnická 870, Svítkov, 53006, Pardubice 954253006 
Pardubice 9 Jiřího Tomana 275, Polabiny, 53009, Pardubice 954253009 
Pardubice 12 Jana Zajíce 983, Studánka, 53012, Pardubice 954253012 
Pardubice 19 Poděbradská 293, Trnová, 53009, Pardubice 954253353 
Sezemice Smetanova 114, 53304, Sezemice 954253304 
Chvaletice U Stadionu 238, 53312, Chvaletice 954253312 
Lázně Bohdaneč Šípkova 47, 53341, Lázně Bohdaneč 954253341 
Opatovice nad Labem Hradecká 116, 53345, Opatovice nad Labem 954253345 
Staré Hradiště u Pardubic U Pošty 185, 53352, Staré Hradiště 954253352 
Holice v Čechách Hradecká 502, 53401, Holice 954253401 
Přelouč Pardubická 115, 53501, Přelouč 954253501 
Chrudim 1 Resselovo náměstí 109, Chrudim I, 53701, Chrudim 954253701 
Chrudim 5 Topolská 1204, Chrudim IV, 53705, Chrudim 954253705 
Heřmanův Městec Sokolská 268, 53803, Heřmanův Městec 954253803 
Slatiňany Spojovací 658, 53821, Slatiňany 954253821 
Třemošnice 1. máje 447, 53843, Třemošnice 954253843 
Chrast u Chrudimě U Pošty 500, 53851, Chrast 954253851 
Luže Komenského 241, 53854, Luže 954253854 
Hrochův Týnec Nádražní 10, 53862, Hrochův Týnec 954253862 
Hlinsko v Čechách 1 Adámkova třída 1094, 53901, Hlinsko 954253901 
Skuteč Tylova 134, 53973, Skuteč 954253973 
Česká Třebová 2 náměstí Jana Pernera 584, 56002, Česká Třebová 954256002 
Letohrad Družstevní 833, 56151, Letohrad 954256151 
Jablonné nad Orlicí Hradisková 575, 56164, Jablonné nad Orlicí 954256164 
Králíky Valdštejnova 916, 56169, Králíky 954256169 
Ústí nad Orlicí 1 T. G. Masaryka 897, 56201, Ústí nad Orlicí 954256201 
Ústí nad Orlicí 6 Polská 1308, 56206, Ústí nad Orlicí 954256206 
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Název pobočky Adresa pobočky (ulice a č.p./č.or., část obce, PSČ, obec) Telefon 

Lanškroun nám. J. M. Marků 56, Lanškroun-Vnitřní Město, 56301, 
Lanškroun 954256301 

Žamberk Nádražní 833, 56401, Žamberk 954256401 
Choceň 1 Dolní 1200, 56501, Choceň 954256501 
Vysoké Mýto B. Smetany 33, Vysoké Mýto-Město, 56601, Vysoké Mýto 954256601 
Svitavy 1 Tyrše a Fügnera 649/15, Předměstí, 56802, Svitavy 954256801 
Svitavy 2 Větrná 662/2, Lány, 56802, Svitavy 954256802 
Jevíčko Palackého nám. 6, 56943, Jevíčko 954256943 
Litomyšl Smetanovo náměstí 15, Litomyšl-Město, 57001, Litomyšl 954257001 

Moravská Třebová 1 nám. T. G. Masaryka 74/7, Město, 57101, Moravská Tře-
bová 954257101 

Polička Eimova 245, Horní Předměstí, 57201, Polička 954257201 
Nasavrky Slatiňanská 76, 53825, Nasavrky 954253825 

 
Kontaktní místo Českého statistického úřadu 

Název pracoviště Adresa pracoviště (ulice a č.p./č.or., část obce, PSČ, obec) Telefon 

ČSÚ Pardubice V Ráji 872, Zelené Předměstí, 531 53, Pardubice  466743480 

 
Seznam kontaktních míst České pošty, s. p. a Českého statistického úřadu včetně aktuální otevírací 
doby a kontaktů lze od 6. 3. 2021 zobrazit ve webové prezentaci České pošty na stránce 
https://scitani.ceskaposta.cz. 
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 Mrazivá procházka  Zimní atmosféra v parku

Foto: Jana Kaňuková

Foto: Zuzka Rondzíková
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CHCEME SE 
OPĚT MAČKAT 
NA HROMADNÉ 
FOTCE?
Očkování většiny populace proti covid-19 
je způsob, jak začít žít jako dřív.

Obraťte se na nás pro ověřené
informace o očkování.

Prosíme, dodržujte aktuálně platná opatření v boji proti covid-19.

Bezplatná linka 466 026 466
pardubickykraj.cz/ockovani


